
 Lov škodné zvěře v roce 2018

    
  V posledních číslech našeho „čtvrtletníku“ jsem několikrát poukazoval na závažný problém
naší  společnosti,  kterým je stále se prohlubující  devastace  přírody. Naposledy to bylo v prvním čísle
ročníku 2019, v článku nazvaném „Zamyšlení starého myslivce“. Z naší krajiny závratnou rychlostí mizí
hmyz, který je pro přírodu nesmírně důležitý. Je totiž nezbytný jako potrava pro ptactvo, ale také pro 
správné opylení rostlin. Odborníci odhadují úbytek hmyzu a ptactva za posledních 30 let asi o 40%. 
Počet ptáků u nás neustále klesá už od 80. let. Především pak v zemědělské krajině, kde klesl jejich 
počet o celou třetinu. Podobný trend se projevuje také u ostatní živočichů, zejména pak drobné 
zvěře. Ubývají zajíci, divocí králíci, bažanti, koroptve, křepelky, chocholouši, syslové a další drobná 
zvěř. Některá už je velmi vzácná a vážnou hrozbou je, že některé druhy zcela vyhynou. Na úbytek 
drobné zvěře působí současně několik faktorů. Mezi ty nejdůležitější faktory řadíme neustále se 
zvyšující počty a negativní působení predátorů. Jejich vliv na stavy drobné zvěře je značný, zejména 
v období hnízdění a odchovu mláďat. V současnosti se blížíme ke stavu, kdy predátoři v naší přírodě 
převyšují stavy drobné zvěře. Mezi predátory naší přírody patří především lišky, kuny, jezevec, psík 
mývalovitý, norek americký, krkavci, vrány, sojky, straky, kormoráni a další. Při výčtu predátorů v naší
přírodě nesmíme zapomenout ani na dva velice významné druhy – toulavé kočky a psi. Nenechávejte 
své miláčky a mazlíčky volně se toulat v přírodě. Zejména v těchto měsících hnízdění a vyvádění 
mláďat se v nich probouzí hluboce zakořeněný lovecký pud a stávají se z nich obratní lovci. 
     V uplynulém mysliveckém roce ulovili členové našeho spolku 47 lišek. Za únosnou, hraniční 
populaci hustoty lišek se v odborné literatuře uvádí 1 liška na 500 ha ve smíšených honitbách. Naše 
smíšená honitba má rozlohu téměř 3 000 ha. 

Stanislav Špiroch, nejúspěšnější lovec škodné v roce 2018 při vyhlášení výsledků soutěže   
na výroční členské schůzi MS 23. 3. 2019.



V optimálním případě bychom tedy měli mít v revíru 6 lišek. Počty lišek každoročně ulovených v naší 
honitbě však několikanásobně převyšují doporučovaný optimální stav. Myslivecký spolek proto 
každoročně vyhodnocuje odlov lišek a ostatních predátorů. Zákon o myslivosti nám totiž umožňuje 
odstřel těchto druhů zvěře škodících myslivosti. Také na letošní výroční členské schůzi spolku, komise
ve složení David Hykyš a Petr Machovec ml., na základě předložených znaků ulovené škodné, 
vyhodnotila úspěšnost myslivců v tlumení škodné zvěře. Nejlépe si v této jedné z nejdůležitějších 
aktivit myslivců vedl Stanislav Špiroch, který dokázal ulovit škodnou zvěř v celkové bodové hodnotě –
750 bodů. V průběhu mysliveckého roku 2018 ulovil                                                             – 10 lišek, 3 
kuny, 2 jezevce    
 2. místo -          Vladimír Hykyš, 415 bodů - 7 lišek, 1 kunu a 1 pytlačící kočku,
 3. místo -             David Hykyš, 375 bodů – 4 lišky, 2 kuny, 1 jezevce, 1 straku,
4. místo  - Miroslav Kučera st., 350 bodů – 6 lišek, 1 kunu,
5. místo  - Václav Štol ml.           300 bodů – 4 lišky, 1 kunu, 1 jezevce.
     Celkem bylo kromě již zmíněných 47 lišek uloveno 14 kun, 7 jezevců, 1 psík mývalovitý, 1 kočka, 
1 straka.  Z přehledu, který komise vypracovala je zřejmé, že ne všichni členové spolku přistupují 
k odlovu škodné tak, jak by si příroda a drobná zvěř zasluhovaly.  Na odlovu škodné zvěře se podílelo 
pouze 14 myslivců, tj. 39% všech členů. Výbor MS proto vyzývám všechny myslivce k intenzivnímu 
lovení lišek, tohoto nejhojnějšího predátora naší přírody, zejména v  období hnízdění a vyvádění 
mláďat.
     Staří myslivci ctili pravidlo, či pověru, že nevystřelíš-li na lišku při čekané na divočáka, srnce či jinou
zvěř, urazíš tím našeho patrona sv. Huberta, ale i bohyni lovu Dianu.
Je nutné si uvědomit, že lišky a ostatní škodnou zvěř lovíme, aby nízké stavy drobné zvěře již 
neklesaly. 
      Apeluji proto na všechny myslivce, odnaučme se pouštět lišku bez rány .
Vezměme každý na sebe větší díl zodpovědnosti za stav drobné zvěře v naší přírodě.

          Do této činnosti přeji všem členům MS hodně elánu a úspěchů!
    

                               Lovu zdar!

                                                                                                                   
Václav Troch

                                                                                                               
místopředseda MS

Každoročně se mezi úspěšné lovce škodné zařazuje také jeden z 
„dříve narozených“ 
členů MS, pan Miroslav Kučera st.   
- na archivním snímku  Miroslav Kučera přebírá z rukou 
hospodáře MS Vl. Hykyše úlomek za ulovení divočáka na 
společném honu 25. 11. 2017


